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Verwacht u persoonlijk dat er 

bezuinigd gaat worden op een 

van de volgende thema’s? 

In ieder geval op fietsinfra zal 

worden bezuinigd, verwacht de 

meerderheid nu. Dat was ook 

zo in 2010, alleen denken meer 

mensen het nu zeker te weten. 
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Gemeenten moeten wel inleveren, maar...

Fietsbeleid kan overeind 
blijven
Ron Hendriks

Gemeenten moeten fors bezuinigen. Toch hoeft het fietsbe-

leid daar niet al te zeer onder te leiden. Volgens veel fiets-

beleidsambtenaren bij gemeenten vallen de bezuinigingen 

bij de fiets nog redelijk mee, zo valt af te leiden uit een 

enquête van het Fietsberaad. Weliswaar schat men de kans 

dat er bezuinigd wordt wat groter in dan een aantal jaren 

geleden, de verschuivingen zijn niet dramatisch.  

Logischerwijs valt er het meeste te halen bij fietsinfra; de 

posten voor fietsparkeren, fietsdiefstal en voorlichting en 

communicatie lijken wat minder onder druk te staan. 

Desondanks blijft de vraag actueel hoe je met minder 

geld meer kunt doen. Bijvoorbeeld door meer accent te 

leggen op eenvoudige maatregelen die toch goed scoren. 

En werk met werk maken, noemen fietsbeleidsambte-

naren bij gemeenten geregeld. Ook kijkt men nadrukke-

lijker naar subsidiemogelijkheden. Naast de reguliere sub-

sidiestromen via de provincie biedt in een 

aantal regio’s het Beter Benutten programma 

van de Rijksoverheid mogelijkheden. Ging dat 

tot nu toe vooral over infrastructuur, de ver-

wachting is dat het accent de komende tijd 

meer wordt verlegd naar gedragsbeïnvloeding.  

En dan zijn er nog de Europese subsidies. Die lijken aan-

trekkelijk, maar dat kan tegenvallen. Je moet daar nogal 

wat werk insteken en eigenlijk is het alleen zinvol als je het 

niet uitsluitend om het geld doet maar bijvoorbeeld ook 

om kennis uit te wisselen. 

Ten slotte is in dit dossier ook aandacht voor verkeersvei-

ligheid. Gemeenten moeten dit jaar een ‘Lokale aanpak 

veilig fietsen’ vaststellen. Uit het recente rapport ‘Fiets-

veiligheid Stand van zaken & best practices Nederlandse 

gemeenten in 2012’ selecteren we alvast enkele ‘goedkope’ 

maatregelen.

In hoeverre raken de bezuinigingen die gemeenten 

moeten doorvoeren het fietsbeleid? Het Fietsberaad 

vroeg het fietsambtenaren bij gemeenten. We deden dat 

eveneens in 2010, zodat vergelijkingsmateriaal voor-

handen is. 

Zo meldt nu 25 procent van de fietsambtenaren dat hun 

gemeente bezuinigt, in 2010 was dat 8 procent. Maar 

het beeld is wat vertekend door het feit dat in 2010, 

toen er gemeenteraadsverkiezingen werden gehouden, 

veel mensen nog niet wisten óf er al dan niet bezuinigd 

zou gaan worden.  

Dat plaatje zie je ook terug bij de vraag of men per-

soonlijk bezuinigingen verwacht op een aantal met 

name genoemde thema’s. De grootste bezuinigingen 

verwachten de fietsbeleidsmensen bij de aanleg en 

onderhoud van fietsinfrastructuur, 70% sluit bezuini-

gingen niet uit. Ten opzichte van 2010 geven nu meer 

mensen aan dat het ook waarschijnlijk is dat het gaat 

gebeuren.

Werk met werk maken
Fietsbeleid ontbreekt

Dat de post ‘Aanleg fietsinfra’ aanleiding geeft tot het meeste 

pessimisme is natuurlijk niet verwonderlijk. Bij infra valt het 

meeste te halen. Ook voor de post onderhoud zeggen de 

ondervraagden wat stelliger dan in 2010 dat gevreesd moet 

worden voor bezuinigen. De posten voor fietsparkeren, fiets-

diefstal en voorlichting en communicatie lijken wat minder 

onder druk te staan. Maar dat kan te maken hebben met het 

feit dat daar lang niet altijd een apart budget voor is gereser-

veerd, waarop is te bezuinigingen.  

In een aantal gemeenten staat fietsbeleid sowieso niet op de 

agenda en/of is niet in beleidsplannen terug te vinden. ‘Er 

is geen fietsbeleid in onze gemeente, dus kan er ook niet op 

worden bezuinigd’, laat een gemeente weten. Wellicht is dat 

een uitzondering, maar verschillende fietsambtenaren geven 

aan dat in hun gemeente in ieder geval geen specifiek budget 

voor fietsbeleid beschikbaar is en dat het om die reden moei-

lijk is vast stellen of er bezuinigd wordt. Zo is het onderhoud 

van fietsinfrastructuur bijvoorbeeld vaak geïntegreerd in de 

Zie de webversie van dit artikel op www.fietsberaad.nl/fietsverkeer voor meer achtergrond-
informatie.
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algemene onderhoudsplanning. En de financiering van fiets-

parkeervoorzieningen gebeurt veelal op projectbasis. ‘Maar 

het ligt wel voor de hand dat men op dat soort zaken bezuinigt, 

gezien het feit dat men overal op bezuinigt’, aldus één van de 

geënquêteerden.  

Toch ziet een aantal ondervraagden het formuleren van een 

fietsbeleid in een speciale Fietsnota of in een Gemeentelijk 

Verkeers- en vervoerplan als eerste stap om ook budget voor 

de fiets vrij te maken. ‘Door op die manier aandacht te vragen 

voor de fiets hopen we dat die aandacht is om te zetten in 

financiële middelen.’ 

Gratis advies Fietsersbond

Ook vroegen we hoe gemeenten denken eventuele tekorten op 

te vangen. Eén gemeente geeft aan de Fietsersbond vaker in te 

schakelen vanwege ‘gratis advies’. Andere oplossingen keren 

vaker terug in de antwoorden, zoals werk met werk maken. 

Dat is in een aantal gemeenten zonder expliciet fietsbeleid al 

staande praktijk. Maar gemeenten mét een fietsbeleid kiezen 

ook vaker voor deze route. Als de riolering aan de beurt is, 

valt er misschien wel een vrijliggende fietspad uit te slepen. 

In ieder geval kan de asfaltmachine direct een stukje fietspad 

meepakken, zo is de gedachte. In Den Haag maakt men het de 

fietsbeleidsmensen makkelijk wat dat betreft. Die hebben toe-

gang tot een speciale database met geplande wegwerkzaam-

heden, en die kunnen daarin grasduinen of er misschien een 

fietsproject mee kan liften. Subsidies aanspreken en samen-

Ja, zegt 61 procent, nee, 

zegt 39 procent. Maar 

van de geënquêteerden 

is nog maar 7 procent er 

bijna klaar mee.

Is u bekend dat er 

dit jaar een Actieplan 

Fietsveiligheid van 

gemeenten wordt 

verwacht?

werken met andere partijen (ook om subsidies binnen te 

halen) worden eveneens vaker genoemd als middel om bezui-

nigingen het hoofd te bieden. Daarbij wijst men onder meer 

op het programma Beter Benutten, dat in bepaalde regio’s sub-

sidie verstrekt voor projecten die leiden tot een vermindering 

van autoknelpunten. 
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Zijn er plannen om de komende jaren 

te bezuinigen op het fietsbeleid in uw 

gemeente?

Er is in 2013 minder twijfel dan in 2010 

over de vraag of er bezuinigd gaat 

worden. Ja, zegt 25 procent en 53 
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Als het om fietssubsidies gaat, komt meestal als eerste de pro-

vincie in beeld. Die verdelen al geld uit de regeling BDU ver-

keer en vervoer (Brede Doel Uitkering) onder gemeenten. Daar 

kan men bijvoorbeeld een beroep op doen om een Fietsplan 

op te stellen. Maar per provincie bestaan vaak nog andere 

regelingen waar de fietser van kan profiteren. Op de web-

site van de provincies is daarover meestal meer informatie te 

vinden. Zo kunnen gemeenten in Gelderland bijvoorbeeld ook 

een beroep doen op het ‘Gelders FietsNetwerk’ dat tot doel 

heeft regionale fietsnetwerken te koppelen. Of op het zoge-

naamde ‘Stads- en regiocontract’ voor regionale ontwikke-

lingen. In Overijssel is een speciale subsidiepot voor gedrags-

beïnvloedingsprojecten. Utrecht kent een ‘Fietsen naar het 

werk’-subsidieregeling, Noord-Holland een ‘Subsidie Kleine 

Infrastructuur’, onder meer gericht op verkeersveiligheid en de 

Impuls Fiets 2 (ruim 7 miljoen euro). Zuid-Holland heeft even-

eens een speciale fietsprojectensubsidiepot en Limburg een 

subsidieregeling voor verkeerseducatieprojecten.

Ook het Rijksprogramma NSL (Nationaal Samenwerkingspro-

gramma Luchtkwaliteit) biedt soms aanknopingspunten. Ver-

schillende gemeenten wisten hieruit subsidies te verwerven 

voor vrijliggende fietsinfrastructuur en fietsparkeervoorzie-

ningen. Immers, hoe meer mensen op de fiets, des te beter 

voor de luchtkwaliteit. 

Niet voor het geld?

En dan is er nog een woud aan Europese subsidies. Maar dat 

lijkt soms mooier dan het is. Willem Buijs van adviesbureau 

DTV Consultants, dat regelmatig dergelijke subsidies regelt 

voor gemeenten, formuleert het nog sterker: ‘Europese sub-

sidies moet je niet in de eerste plaats voor het geld proberen 

binnen te halen. Het kan ook goed zijn voor het imago van een 

stad en om innovatieve oplossingen uit te proberen.’ 

Buijs: ‘Je krijgt van Europa een deel van je kosten vergoed, 

meestal tussen 50 en 75%. Maar alleen de loonkosten. Het 

wordt al aantrekkelijker als je zo’n Europees project kunt com-

bineren met cofinanciering vanuit Nederland. En als het dan 

ook nog gaat om een project dat je misschien toch al had 

willen doen, kan het de moeite lonen.’ 

Rotterdam doet bijvoorbeeld mee aan ‘Bike the track’, een 

Europees project om meer mensen op de fiets te krijgen 

waarbij ICT wordt ingezet om het gebruik te meten.’ 

Ook Utrecht weet de weg naar Europese subsidies te vinden. 

Zo kreeg men een campagne voor elektrisch fietsen gesub-

sidieerd via het Europese IEE/STEER-energiebesparingspro-

gramma en via dezelfde subsidiebron werd een project voor 

beïnvloeding van de vervoerwijzekeuze gerealiseerd. Verder 

hielp de EU Eindhoven en Dordrecht op die manier met fiets-

promotieprojecten. En Middelburg kon via het INTERREG-pro-

gramma aanhaken bij het project Bikefriendly Cities met onder 

meer subsidie voor het opzetten van een proef met een leen-

fietsproject. INTERREG leverde ook bijdragen aan Venlo en 

Twente voor studies naar grensoverschrijdende fietsroutes. 

Plattelandsontwikkeling

Vergeet verder niet het Plattelandsontwikkelingsprogramma 

van de EU (POP2, dat dit jaar afloopt). Misschien was daar 

nog wel het meeste te halen. Tientallen gemeenten maakten 

er gebruik van. Zo kreeg Velsen voor de aanleg van een vrij-

liggend fietspad 4 ton. En regio’s kregen soms aanzienlijke 

bijdragen voor het opzetten van een fietsknooppuntennet-

werk, Drenthe haalde bijvoorbeeld 4 ton binnen. Maar ook 

het ‘Zeeuwse jaar voor de fiets’ kreeg een ton toebedeeld. En 

Gelderland wist voor een tiental projecten bij elkaar vele mil-

joenen uit Brussel weg te slepen. 

Bij Economische Zaken liggen eveneens Europese subsidies te 

wachten. Zo werden verschillende fietsrouteplanners gereali-

seerd met subsidie uit economische fondsen, maar ook fiets-

voorzieningen voor woon-werkverkeer in Geertruidenberg.

Europese subsidies kunnen lonend zijn

Middelburg kon experimenteren met leenfietsen, 
dankzij een Europese subsidie.

Veel fietsknooppuntnetwerken kwamen tot stand met 
steun uit Brussel.
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Beter Benutten en de fiets

dossier Besparen
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Het project Beter Benutten begint op stoom te komen. 

Bij dit programma hebben het ministerie van IenM met 

regionale partners een pakket maatregelen samenge-

steld waar gezamenlijk in wordt geïnvesteerd. Daar-

naast vraagt men medewerking van het bedrijfsleven. 

In tien regio’s zijn daartoe convenanten afgesloten. 

Harde cijfers over het effect van die maatregelen zijn 

niet voor eind 2013 te verwachten. Maar Pierre van 

Veggel en Bert Zinn van het ministerie trekken er alvast 

wat lering uit. 

 

Pierre van Veggel is regioadviseur binnen het programma 

Beter Benutten, een programma dat er bij uitstek op is gericht 

om meer te doen met minder geld. ‘Beter Benutten telt ruim 

250 projecten, waarover afspraken zijn gemaakt zowel ten aan-

zien van de bedragen als de resultaten. Bij ongeveer de helft 

van de maatregelen staat het verbeteren van het aanbod, 

de infrastructuur, voorop. De andere helft gaat over maatre-

gelen die de vraag beïnvloeden. Alle regio’s hebben de vraag 

gekregen om projecten in te dienen. Daarbij is ook aandacht 

voor de fiets gevraagd. Voorwaarde was wel dat de maatre-

gelen gekoppeld zijn aan knelpunten in het wegennet en vóór 

2014 resultaat gaan opleveren in termen van voertuigverlies-

uren. Daarnaast is gekeken naar de kosteneffectiviteit. Uitein-

delijk kwamen daar ongeveer 60 projecten uit die iets met fiets 

te maken hebben. Bij zo’n 35 gaat het om projecten die de fiets 

centraal stellen. Relatief veel geld is gegaan naar de aanbod-

kant, grote stallingen, fietsroutes en dergelijke.’ 

 

Kosten en baten 

Maar hoe meet je nu het effect van een fietsenstalling op de 

files? Voor fietsroutes kun je misschien nog uitrekenen dat je 

op parallelroutes een bepaalde hoeveelheid autoverkeer naar 

de fiets overhevelt, maar voor een stalling gaat dat toch niet? 

Van Veggel: ‘Dat is inderdaad een lastige. We zoeken ook naar 

nieuwe methoden om fietsprojecten beter te kunnen evalu-

eren en vooraf te beoordelen. Zo werkt adviesbureau SOAB 

aan een analyse van de huidige fietsprojecten met als doel 

om daar de succesfactoren uit te destilleren en te kijken of je 

naast reistijdwinst zaken als de toename van het fietsgebruik, 

de milieueffecten en het effect op de verplaatsingsketen in 

zijn geheel kan meenemen. Toch kun je in het algemeen wel 

stellen dat fietsmaatregelen erg kosteneffectief zijn, beaamt 

Bert Zinn, de ‘fietsambtenaar’ van IenM. Waarom wordt er toch 

relatief weinig rijksgeld voor uitgetrokken? Zinn: ‘Fietsbeleid 

is al vele jaren gedecentraliseerd. Geld voor fietsinfrastruc-

tuur is onderdeel van het BDU-budget dat naar de provincies 

en stadsregio’s gaat. Dat neemt niet weg dat het ministerie er 

wel aan kan bijdragen dat gemeenten en provincies hun werk 

goed kunnen doen. Zo werken we met het Fietsberaad aan 

een applicatie waarmee je eenvoudig een Maatschappelijke 

Kosten-Batenanalyse (MKBA) voor fietsprojecten kunt doen. 

De afgelopen jaren is overigens meer dan 30 miljoen door het 

Rijk geïnvesteerd om de regionale fietsroutes goed op 

de agenda te krijgen.’ 

 

Het is volgens Pierre van Veggel nog 

te vroeg om nu al concrete resul-

taten van Beter Benutten 1 te kunnen 

melden. Maar er komt zeer waar-

schijnlijk een vervolg op. Kunnen 

gemeenten zich daar al op prepa-

reren? 

Pierre van Veggel: ‘Zorg dat je vooral 

Bert Zinn: 

"Fietsmaatregelen 

zijn erg kosten-

effectief."



projecten indient die zich richten 

op het stimuleren van het fietsge-

bruik en het uitdragen ervan. En niet 

zozeer op de vergeten schakels in het 

netwerk. Je moet bijvoorbeeld inves-

teren in de stationsomgeving. Er is onder-

zoek gedaan naar de knelpunten in het voor- en 

natransport voor het openbaar vervoer. Daarbij bleek dat 

niet zozeer de route naar het station problemen geeft, maar 

vooral de directe stationsomgeving. Omlopen vanaf de fiet-

senstalling, te hoge fietsenrekken, en dergelijke.’  

Bert Zinn vult aan: ‘Wellicht kunnen regionale routes nog wel 

een plek krijgen in het vervolg van Beter Benutten. Je ziet in 

de praktijk dat de regionale routes vaak grotere plaatsen met 

elkaar verbinden, zoals het RijnWaalpad tussen Arnhem en Nij-

megen. Daartussen liggen meestal nog kleinere kernen. Die 

tussenliggende kernen hebben soms moeite om de financie-

ring voor hun deel rond te krijgen. Mijn indruk is dat de rijks-

bijdrage die we een paar jaar geleden voor 16 routes hebben 

gegeven daar bij heeft geholpen.’

 

Ik vind Venz hagelslag lekker want…

Ook zal er in het vervolg van Beter Benutten meer aandacht 

zijn voor marketing en communicatie. Pierre van Veggel: ‘Maar 

dat moet wel verder gaan dan alleen maar ‘zenden’. Ik denk 

meer aan zo’n campagne als in München. Het ging daarbij 

onder meer om een fotowedstrijd waarbij ‘gewone mensen’ 

zich lieten fotograferen en een verkiezing waarbij de mooiste 

foto werd beloond. Met dergelijke overtuigingstechnieken 

kun je mensen aan het fietsen krijgen. Daar doen we hier te 

weinig aan, het beïnvloeden van de mindset van mensen. Als 

je namelijk mensen verleidt een uitspraak te doen dat ze de 

fiets als goed vervoermiddel zien, gaan mensen daar naar han-

delen. Denk aan Venz hagelslag. De fabrikant laat mensen een 

slagzin afmaken: ik vind Venz hagelslag lekker want… Dan geef 

je een argument waarom jíj hagelslag lekker vindt. De clou is 

dat als je later in de supermarkt loopt ergens in je achterhoofd 

een stemmetje zegt: die hagelslag van Venz vond ik lekker, 

want… En dan komt je eigen argument naar boven. Die tech-

niek is goed toe te passen om fietsgedrag te stimuleren. Als je 

zoals in München mensen vraagt de mooiste foto in te sturen, 

sturen ze wel hùn foto in en dat blijft ze bij.' 

‘In Zweden vroeg men daarom mensen om de ‘most ridiculous 

car ride’ te melden. Een autorit die net zo goed met de fiets 

had gekund. Dan trigger je mensen en zullen ze de volgende 

keer als ze met de auto naar de brievenbus op de hoek rijden 

extra nadenken. Gemeenten zouden nu alvast over dergelijke 

projecten kunnen nadenken.’

dossier Besparen
Pierre van Veggel: 
"In het vervolg van 
Beter Benutten 
komt meer aandacht 
voor marketing en 
communicatie."
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In de wetenschap dat fietsprojecten bij 

kosten-batenanalyses meestal goed 

scoren, kan dit een hulpmiddel zijn om 

dergelijke projecten in de schijnwerper 

te plaatsen. Maar verwacht er niet alles 

van. 

Bij een zogenaamde maatschappe-

lijke kosten-batenanalyse (MKBA) pro-

beert men de positieve en negatieve 

effecten van een project op de welvaart 

van Nederland in te schatten. Niet alleen 

de financiële kosten en baten worden 

afgewogen, ook effecten als geluids-

overlast, natuur en gezondheid kunnen 

meespelen. Overheden zetten de MKBA 

steeds vaker in. Niet meer uitsluitend 

voor grote infrastructurele projecten, 

maar ook voor de kleinere. In een aantal 

grote gemeenten krijgt de MKBA steeds 

meer een verplicht karakter. 

Een MKBA gebruikt men om het ene 

plan tegen het andere af te wegen. Maar 

soms is het ook nuttig om te kijken of 

investeren in een project wel verstandig 

is. En zeker voor fietsprojecten geldt dat 

het kan helpen meer bewustwording 

te bewerkstelligen van de effecten van 

fietsmaatregelen en -infrastructuur. Een 

MKBA heeft echter ook beperkingen. Je 

kunt niet alles meenemen in zo’n bere-

kening. Zo zijn bijvoorbeeld politieke 

effecten, draagvlak onder burgers of het 

effect op biodiversiteit niet in geld uit te 

drukken.  

Of een MKBA voor fietsprojecten zinvol 

is werd onlangs uitgezocht aan de hand 

van drie praktijkcases. Berekend werd 

wat het rendement is van een fietsbrug, 

van fietsparkeervoorziening bij stations 

en meer in het algemeen van de over-

Kosten-batenanalyse vaak in het voordeel van de fiets

stap van auto en bus naar de fiets. Con-

clusie was dat de MKBA ook voor fietspro-

jecten goed bruikbaar is, al zijn er vraag-

tekens over bepaalde effecten. Dat betreft 

bijvoorbeeld de reistijdwaardering voor 

de fietser, of de vraag hoeveel de fietser 

bereid is te betalen voor een stallings-

plaats. Ook over de gezondheidseffecten 

weten we nog lang niet alles.

Inmiddels past men de ontwikkelde ken-

getallen al wel toe in andere fietspro-

jecten, zoals de snelfietsroute Cuijk-Nij-

megen. Op de website www.mkba-infor-

matie.nl is daar meer informatie over 

te vinden. ‘Ook voor het zoeken naar 

kosteneffectieve alternatieven voor inves-

teringen in weg of OV kan deze MKBA 

inzichten bieden’, aldus de initiatiefne-

mers van de website (waaronder KpVV).   



Budget € 0
Bij elke infrastructurele maat-
regel bekijkt men in Velsen of 
ook andere mogelijke (onder-

houds)werkzaamheden zijn mee te nemen. 

Wanneer de gemeente bijvoorbeeld herstraatwerkzaam-

heden uitvoert, kijkt men gelijk of een fietspaaltje op die plek daar wel zo 

handig staat. Daarnaast ging de wethouder samen met de Fietsersbond 

op de fiets op onderzoek uit. Toen bleek dat heel veel paaltjes weggehaald 

konden worden. In Velsen zijn inmiddels meer dan 200 paaltjes uit fiets-

paden verwijderd. 

dossier Besparen

Budget 
€ 13.000 per gemeente

De gemeente Achtkarspelen heeft voor de uit-

voering van de gedragsmaatregelen t.b.v. (fiets)

verkeersveiligheid een samenwerkingsverband met drie 

andere gemeenten: Dongeradeel, Dantumadeel en Kollumer-

land. De gemeenten betalen gezamenlijk één persoon die twee 

dagen per week bezig is met de organisatie en planning van acti-

viteiten die betrekking hebben op het gedrag in het verkeer. Voor-

beelden hiervan zijn een e-fietscursus en het praktijk Fietsverkeers-

examen op basisscholen.

TIP: Samenwerken biedt kansen de 
uitvoering goedkoper te organiseren 

Als een aantal gemeenten op regionaal niveau hel-

dere kaders heeft vastgesteld voor gedragsmaat-

regelen, kan één gemeente de uitvoering voor alle 

gemeenten doen.

TIP: Lift mee met andere projecten en 
budgetten van ruimtelijke ingrepen 

Dat kunnen autoprojecten zijn, maar bijvoorbeeld ook 

onderhoudsbudgetten. Zo behalen veel gemeenten 

met weinig ‘fiets-gelabeld’ geld toch veel of snel 

resultaat. 
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Het aantal fietsgewonden in Nederland blijft zorgelijk toene-

men. Om te proberen het tij te keren, is in het Bestuurlijk Koe-

peloverleg Infrastructuur en Milieu (ministerie I&M, gemeen-

ten, stadsregio’s, provincies en waterschappen) afgesproken 

dat alle gemeenten uiterlijk eind 2013 een ‘Lokale aanpak 

veilig fietsen’ moeten hebben vastgesteld.  

Dat feit was, in ieder geval dit voorjaar, nog niet bij alle 

gemeenten bekend, zo bleek uit de Fietsberaad enquête onder 

Laaghangend fruit



Budget €
 1750 (p

er d
ag) 

Als het gaat om de verbetering van de fietsveilig
heid 

denkt m
en al snel aan fysieke maatregelen die een 

behoorlijk
 budget vragen. Door een op de doelgroep 

gerich
te aanpak van gedragsmaatregelen kunnen 

met beperkte(re) m
iddelen ook goede resultaten 

behaald worden, zo
 heeft m

en ervaren in Vlagt-

wedde. Scholen krijg
en het Fiets4Safe programma aan-

geboden dat onder andere wijst op de gevaren van ris
icovol 

(groeps)gedrag in het verkeer. In
 de periode waarin Fiets4Safe is 

uitgevoerd zijn
 binnen de gemeente geen infrastru

cturele maatregelen 

uitgevoerd, specifiek gerich
t op (fiets)veilig

heid. Toch is het aantal onge-

vallen onder fietsers afgenomen, volgens de gemeente zeer w
aarschijn-

lijk
 door de gedragsmaatregelen.

TIP: Een goede probleem-
analyse kan geld besparen  
Wat is het probleem en hoe los je het op? 

Soms kan een (goedkopere) gedragsmaat-

regel een oplossing zijn die effectiever is 

dan een infrastructurele ingreep.

Budget 

€ 5.000 - € 10.000

In Rotterdam werkt de afdeling Ver-

keer & Vervoer samen met de directie Sport 

& Cultuur. Die organiseert het project Lekker Fit! om kin-

deren op de basisschool op een leuke manier alles over een gezonde 

leefstijl b
ij te brengen. Dankzij de samenwerking worden de vakleerkrachten 

sport nu ook betrokken bij een project om jongeren beter en meer te laten 

fietsen. Ze zijn daartoe opgeleid tot fietsdocent. Daarnaast zijn fietsen beschik-

baar gesteld aan de scholen. Op deze manier kon door een kleine uitbreiding 

van het bestaande programma ook de fietsveiligheid worden verbeterd.

TIP: Lift mee met andere 
beleidsvelden 
Bij gedragsmaatregelen kan men aansluiten bij 

bestaande projecten en doelstellingen die op 

dezelfde doelgroep gericht zijn. Bijvoorbeeld bij 

projecten die zijn gericht op gezondheid.

dossier Besparen
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fietsbeleidsmensen. Om daar verandering in te brengen, werd 

onlangs het rapport ‘Fietsveiligheid Stand van zaken & best 

practices Nederlandse gemeenten in 2012’ uitgebracht (dat 

later gevolgd zal worden door een stappenplan). Met voorbeel-

den van al uitgevoerde maatregelen als inspiratiebron voor 

gemeenten. En met tips hoe je zo (kosten)effectief mogelijk 

resultaten boekt. Een paar voorbeelden uit het rapport 

die laten zien dat er ook met beperkte middelen 

mogelijkheden zijn.
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